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Vážení spoluobčané,

rada  Města  Raspenavy  na  svém 
11. zasedání,  dne  5.  června  2013, 
odsouhlasila  finanční  pomoc  obcím 
postiženým letošní povodní a to obci  Kly 
na  Mělnicku,  městu  Husinec  v  okrese 
Prachatice  a  městu  Veltrusy  v okrese 
Mělník. Jedná se o obce, které byly mezi 
těmi, jenž městu Raspenavě pomohly při 
likvidaci  povodňových  škod v roce 2010. 
Do obce Kly budou vysláni členové JSDH 
Raspenava  na  pomoc  při  likvidaci 
následků povodně.

Dále bylo rozhodnuto o spolupráci 
s Diakoknií  Broumov,  která  vyhlásila 
mimořádnou sbírku na  pomoc  oblastem 
postiženým povodněmi.  Sbírka proběhne 
v  úterý  11.  6.  a  ve  středu 12.  6.  2013 
v prostorách  městského  úřadu 
v Raspenavě viz. s. 15).

Dále  lze  pomoci  postiženým 
občanům a  obcím  finančními  dary  přes 
humanitární organizace.

V  případě,  že  byste  chtěli  pomoci 
v oblastech zasažených záplavami, hlaste 
se  na  Českém  červeném  kříži.

Veškeré  podrobnější  informace 
o možnostech  pomoci  najdete  na 
webových stránkách města.

Pavel Lžičař, starosta
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Dálnice u Veltrus

Husinec

Kly

http://www.kly.wbs.cz/


Provoz městského úřadu pro veřejnost
Pondělí 7.30 – 11.30 hod    a    12.30 – 17.00 hod
Středa 7.30 – 11.30 hod    a    12.30 – 17.00 hod

Budova MěÚ je otevřena i   mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v době od 8.00 do 13.00 hodin. Protože 
však pracovníci v těchto dnech absolvují školení, vyřizují záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu nutnou pro 
vydání rozhodnutí. Doporučujeme občanům přednostně využívat úředních dnů, případně si návštěvu s pracovníkem dohodnout 
předem.

Od září roku 2011 funguje nový informační systém v naší obci. Prostřednictvím krátkých SMS zpráv vás informujeme 
o důležitých událostech v obci. Pokud máte zájem o zasílání těchto SMS zpráv, je potřeba k nám doručit číslo vašeho mobilního 
telefonu,  a  to  buď  telefonicky  na  čísla  482  360  447  a  482  360  431,  nebo  prostřednictvím  e-mailové  pošty  zaslané  na  
knihovna@raspenava.cz,    mesto.raspenava@raspenava.cz  ,  nebo  vyplněním  dotazníku  na  www  stránkách  obce.  Pro  správné 
fungování systému, je nutné, nahlásit každou změnu telefonního čísla. Od roku 2012 je též možné rozesílání informativních
e-mailů - registrace na www stránkách obce.

Podatelna, knihovna

Lžičař Pavel - starosta
telefon: 482 360 432
email: pavel.lzicar@raspenava.cz
Hanzl Jaromír – místostarosta
telefon: 725 076 524, 482 360 433
email: jaromir.hanzl@raspenava.cz
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku
telefon: 482 360 431
email: jana.lipenska@raspenava.cz
Hrdinová Eva – vedoucí ekonomického oddělení
telefon: 482 360 440
e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky
telefon: 482 360 444
e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz
Kožariková Věra - pokladna
telefon: 482 360 441
e-mail: vera.kozarikova@raspenava.cz
Sýkorová Ivana – fakturace, poplatky za odpady
telefon: 482 360 443
e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz

Gondkovský Ludvík, Ing. – správa majetku, pozemky
telefon: 482 360 446
e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční 
správní úřad
telefon: 482 360 450
e-mail: sona.noskova@raspenava.cz
Polčáková Zuzana – stavební úřad
telefon: 482 360 451
e-mail: zuzana.polcakova@raspenava.cz
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční 
správní úřád
telefon: 482 360 448
e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel
telefon: 482 360 449
e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz
Čapková Radka -Městská knihovna a informační centrum
telefon: 482 360 447
e-mail: knihovna@raspenava.cz

V případě poruchy na dodávce pitné vody volejte na telefonní číslo 721 852 404. 
V případně přerušení dodávky elektrické energie, volejte na linku 840 850 860.

V případě poruchy na veřejném osvětlení, volejte MěÚ tel. č. 482 360 446.

Z důvodu čerpání řádné dovolené, 
bude knihovna v termínu 

od 10. do 17. června 2013 
UZAVŘENA.

(knihy bude možné vrátit v 1. patře MěÚ)

Reklama  ceník                                         Žádosti o zveřejnění reklamy nebo inzerce
Celá strana - A4            600 Kč         přijímá podatelna MěÚ osobně nebo 
Polovina strany – A5    400 Kč          prostřednictvím telefonu, faxu
Čtvrtina strany – A6     250 Kč          nebo elektronické pošty.
                                                           
Menší plocha 150 Kč         
Inzerce  ceník                                           Tel.: 482 360 431
Inzerát do 15 slov   50 Kč         Fax: 482 319 229
Inzerát do 30 slov 100 Kč          E-mail: mesto.raspenava@raspenava.cz
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Kontakty na pracovníky MěÚ

Informace z městského úřadu 

Důležitá telefonní čísla

Informace z knihovny

Reklama a inzerce v Raspenavském zpravodaji
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Od  února  2013  funguje  na  naší  škole 
Konzultační  centrum  pro  žákovské  parlamenty. 
Centrum  nabízí  své  služby  všem  základním  školám 
v Libereckém kraji, které mají dobře fungující žákovský 
parlament  a  hledají  další  inspiraci  pro  jeho  činnost, 
nebo mají  žákovský  parlament,  který  nefunguje  zcela 
podle  jejich  představ.  V rámci  činnosti  centra  mohou 
školy využívat naše praktické zkušenosti se zakládáním 
a  vedením  žákovských  parlamentů.  Poskytujeme 
prostor  pro  vzájemnou  výměnu  zkušeností  mezi 
parlamenty  formou  společných  setkání,  nabízíme 
možnost zajištění exkurzí na zasedání ŽP „Smědavská 
lupa“ a pořádáme semináře a workshopy zaměřené na 
práci se ŽP.

Ve čtvrtek 16.  května 2013 jsme v naší  škole 
uspořádali  1.  metodické  setkání  koordinátorů 
žákovských parlamentů ZŠ, kterého se zúčastnilo 14 
pedagogů  z 12  základních  škol  Libereckého  kraje. 
Přivítali  jsme  mezi  jinými  dokonce  delegace  ze  ZŠ 
Lomnice nad Popelkou, Rovenska pod Troskami nebo 
z Kamenického  Šenova.  Setkání  bylo  věnováno 
především  úspěšnému  zahájení  činnosti  žákovského 
parlamentu v novém školním roce. Podrobněji jsme se 
zabývali  metodami  práce  s učitelským  sborem, 
aktivitami  pro  třídní  kolektivy  a  přípravou  voleb  do 
žákovského parlamentu. Přítomní pedagogové měli také 
možnost  naplánovat  si  konkrétní  aktivity  svého 
žákovského  parlamentu  pro  nadcházející  školní  rok. 
Rádi bychom na úspěšné květnové setkání navázali na 
podzim  tohoto  roku,  kdy  máme  pro  zájemce  z řad 
pedagogů  připravenu  mimo  jiné  i  ukázku  zasedání 
našeho žákovského parlamentu.  

Protože se blíží konec školního roku, rád bych 
využil  této  možnosti  k bilancování  činnosti  našeho 
žákovského  parlamentu.  V uplynulých  devíti  měsících 

jsme dokázali zorganizovat celou řadu úspěšných akcí, 
které  obohatily  „společenský“  život  naší  školy,  nebo 
zviditelnily  školu v rámci  regionu a  kraje.  Na podzim 
měli naši parlamenťáci možnost zúčastnit se prezentace 
vybraných  základních  škol  v Poslanecké  sněmovně 
Parlamentu ČR v Praze. V prvním lednovém týdnu, tedy 
několik  dní  před  první  přímou  volbou  prezidenta 
republiky,  uspořádal  žákovský  parlament  předvolební 
průzkum mezi  žáky  6.  –  9.  ročníku a  konec prvního 
pololetí  jsme  zakončili  uspořádáním  žákovské 
diskotéky, která byla letos již třetí v pořadí. Na jaře jsme 
na přání žáků školy uspořádali historicky první turnaj 
žáků 2. stupně ve floorballu a před dvěma týdny jsme 
na  půdě  školy  přivítali  delegaci  členů  žákovského 
parlamentu  ze  ZŠ  Lesní  v Liberci,  se  kterým bychom 
v budoucnu rádi blíže spolupracovali.  

Doufáme,  že  v příštím školním roce  navážeme 
na  naše  letošní  úspěchy,  a  že  společnými  silami 
pomůžeme  ještě  více 
zlepšovat  prostředí  a 
atmosféru v naší  škole.  Na 
závěr bych chtěl poděkovat 
všem  členům  žákovského 
parlamentu  za  jejich 
vynikající práci  pro školu. 
Moje poděkování patří  také 
paní učitelce Mgr. Libuši 
Gondkovské, která se podílí 
na vedení  žákovského 
parlamentu a panu řediteli 
Mgr. Petru  Chvojkovi  za 
výbornou  podporu  naší 
činnosti.

Mgr. Petr Kozlovský, koordinátor žákovského parlamentu

V pátek  26.  4.  2013  se  v náhradním termínu 
konala  již  podruhé  Noc  s Andersenem.  Akci  jsme 
zahájili u Pohádkovníku, který jsme zasadili v minulém 
roce. Pak jsme si zahráli různé soutěže a hry venku. Ve 
večerních  hodinách  jsme  se  přesunuli  do  školy,  kde 
byly  pro  děti  připraveny  pohádkové  kvízy,  skládačky 
a hra v setmělé  škole.  Večer  jsme ukončili  pohádkou. 

Pak už se všichni zachumlali do spacáků a spokojeně 
usnuli.  Ráno  po  snídani  jsme  se  rozešli  do  svých 
domovů. Stejně jako vloni se Noc s Andersenem vydařila 
a doufáme, že se nám povede stejně i v příštím roce.

Mgr. Dana Málková, učitelka ZŠ
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Noc s Andersenem



Odesláním  poslední  zprávy  organizátorům 
Poháru vědy – Nobel 2013, skončilo 
Svišťákům čtyřměsíční snažení plnit 
úkoly  této  převážně  fyzikální 
soutěže. S kreativitou, teorií a 
výzkumem se nevyrovnávali nejlépe.
Zvlástě  tehdy,  měli-li  
Svišťáci pracovat  aktivně  doma, 
nebo  spolupracovat  mezi  sebou. 
S posledním  úkolem  –  praxí  -  se 
naopak  popasovali  velmi  dobře. 
Vyrobili elektromotorky, teploměry, 
siloměry a dírkové komory (kamery 
obskury).  A kdo tvořil  tuto  partu? Ze  6.  třídy  Daniel 

Vrátný a  Václav Šmíd.  Ze 
7.  třídy  Tomáš  Štětina  a 
Otta  Kučera.  Z  8.  třídy 
Marek Mak, Jirka Diviš a 
Tomáš  Heitzer.  Z  9.  třídy 
Míša  Přibová,  Darina 
Lamačová,  Kristýna 
Prošková,  Vítek  Kopecký, 
Karel Kryške a Filip Kodeš. 
Pochvalu za vytrvalost  v  plnění úkolů zaslouží  Marek 
Mak a Míša Přibová, která jako jediná vyrobila tričko 
s logem Svišťáků.  Na fotografii ho předvádí Darina.

Jaroslava Vondráčková, učitelka ZŠ

Ve  čtvrtek  9.  5.  2013  se  uskutečnila  téměř 
pánská jízda do našeho hlavního města.  Chtěli  jsme 
tak ukončit  naše  čtyřměsíční  snažení  v soutěži  Pohár 
vědy – Nobel 2013. Z Černého Mostu jsme se přesunuli 
na Karlovo náměstí do budovy ČVUT. Od roku 1994 je 
zde  nainstalováno  Foucaultovo  kyvadlo,  které  je 
důkazem,  že  se  Země  otáčí  kolem  své  osy. Po 
rozhoupání kyvadla po určené přímce jsme se odebrali 
k Novoměstské radnici 
omrknout  etalon  Pražského 
loktu,  který  zavedl  Přemysl 
Otakar  II.  Na nádvoří  radnice 
jsme  odhadovali  hloubku 
studně  a  opět  posvačili. Po 
půlhodině  jsme  se  vrátili  ke 
kyvadlu.  Teď  jsme  zřetelně 
viděli posun roviny jeho kmitá
ní vzhledem k původní přímce.

Další  místem,  které 
jsme  chtěli  navštívit,  bylo 
Národní technické muzeum na 
Letné.  Dosud  stmelená  skupina  se  rozprchla  do 
jednotlivých expozic. Zaujalo Tiskařství, kde si někteří 

nechali  vytisknout  svůj  podpis.  Pobavili  jsme  se  i  ve 
výstavním sále,  který  byl  věnovaný 60 letům vysílání 
České televize.  Stranou naší pozornosti nezůstala ani 
Doprava,  Technika  v domácnosti,  Architektura 
a Astronomie.  Pochopitelně jsme neminuli  ani  prostor 
s občerstvením.  Zpět do centra Prahy jsme odkráčeli po 
svých. Na Staroměstském náměstí jsme si mohli udělat 
kvíz v určování zemí, odkud jsou všichni ti turisté, kteří 
očekávali  pochod  apoštolů  na  orloji.  Jediný  Filip 
Moučka  si  vystál  frontu  na  ochoz  věže  Staroměstské 
radnice. Na Václavském náměstí se množství lidí příliš 
nezměnilo. Nasávali jsme prostě ruch velkoměsta. A pak 
už  metrem,  autobusem 
a  vlakem  zpět  do 
Raspenavy. Hezký 
postřeh  vyšel  z úst 
Víti v podchodu nádraží 
v Liberci:  „Jéé,  tady  je 
jenom pár lidí“. 

Jaroslava  Vondráčková, 
učitelka ZŠ

KADEŘNICTVÍ VĚRUŠKA
Věra Pechnáčová; Nádražní 598; Hejnice

Telefon: 737 314 250
Pracovní doba:

Pondělí – Pátek   8:00 h – 16:00 h. nebo dle objednávek (v Úterý  pánské)

Kadeřnictví umístěno v panelovém domě, 

pár metrů od autobusové a vlakové zastávky.
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Pohár vědy – Nobel 2013

Svišťáci v Praze

Reklama



Každý rok na podzim a  na jaře,  pořádá naše 
škola sběrovou akci starého papíru. Stejně tomu bylo 
i letos  a tak v týdnu od  20.  do  24.  května 2013 tato 
akce  vypukla.  Každý  den mohli  žáci,  rodiče  i  ostatní 

zájemci nosit do školy starý papír.
S žáky, kteří dobrovolně a velmi 

zapáleně  pomáhali,  jsme  vážili 
a rovnali  hromady  nanošeného 
papíru,  s velkým  očekáváním  kolik 
papíru tentokrát nasbíráme. Měli jsme 
pocit,  že už se nám do školy nevejde 
ani  kilo.  Celkové  množství  však 
předčilo naše očekávání, za celý týden 
se  sebralo  celkem 7068 kg.  

Peníze  za  sběr  byly  rozděleny 
podle  množství  vybraného  papíru  do 
fondů  jednotlivých  tříd.  Žáci  tak  mají 
možnost,  spolu  s třídními  učiteli 
rozhodnout, jak s nimi naloží.

Pro  úspěch  této  akce,  kterou 
pořádáme již třetím rokem, se už těšíme 
na  další  školní  rok,  kdy  na  podzim 
proběhne další sběrové kolo.

Děkujeme za spolupráci žákům i jejich rodičům, 
kteří  nepotřebný  papír  přivezli,  přinesli  i  jiným 
způsobem dopravili a podpořili tuto akci.  

Bc. Kočovská Renata, učitelka ZŠ

Pro rok 2013 musela Frýdlantská vodárenská 
společnost  zdražit  cenu vodného.  Tento  krok 
byl  nevyhnutelný  pro  vyrovnané  hospodaření 
naší  společnosti. Důvodů,  proč  cena  vody 
vzrostla o 4,3%, tedy o 1,36 Kč za kubík, je víc. 

Negativní  dopad  mělo  zdražování  povrchové  vody. 
Povodí  Labe  zdražilo  o  12%.  Rostly  ceny  pohonných 
hmot i mzdové náklady. Zásadní vliv na cenu vody ale 
měla její klesající spotřeba.

Náklady společnosti tvoří totiž z velké části fixní 
položky,  které  nejsou  ovlivněny  množstvím  dodané 
vody. Paradoxně tak klesající spotřeba vody zdražuje její 
cenu.  Frýdlantská  vodárenská  společnost  udělala  vše 
proto,  aby  efektivním  hospodařením  zabránila 
dramatickému  růstu  cen.  Podařilo  se  nám   snížit 
některé  klíčové  náklady.  Na  komoditní  burze  jsme 
oproti  roku  2012  získali  silovou  elektřinu  o  20  % 

levněji.  Díky výběrovému řízení  na nového dodavatele 
jsme  pořídili  levněji  povinné  rozbory  pitné  vody. 
Chemická  laboratoř,  která  nám  bude  rozbory  dělat 
v roce 2013, nabídla o 20 % nižší cenu. Dále jsme také 
využili konkurenčního boje tuzemských bank a podařilo 
se  nám  ročně  ušetřit  na  poplatcích  téměř  100  tisíc 
korun. Přes všechny tyto kroky jsme zdražení zabránit 
nedokázali.

I  přes  mírné  zdražení  patří  naše  voda 
k nejlevnějším  v republice.  V některých  městech 
dokonce platí i  o více jak 20 korun za kubík víc, než 
naši klienti.  Věřím, že pokud nebude radikálně klesat 
spotřeba  vody,  tak  se  nám  podaří  tyto  naše  pozice 
udržet. 

Ing. Petr Olyšar, ředitel FVS, a.s.

Prodej 26.7.2013

Kuřice černé, červené                                           stáří:12-18týd.          cena:120-180,-Kč
Kuřice kropenaté, bílé /nesou bílá vejce/                       12-18týd.           120-180,-Kč
Chovní kohoutci                                                            12-18týd.           120-180,-Kč

!Sortiment, stáří a cena drůbeže se může lišit dle aktuální nabídky!
Drůbež, prosím, OBJEDNÁVEJTE na adrese: Gallus Extra s.r.o., Pražská 8, 586 01 Jihlava 

tel.567 212 754, 567 214 502, mob.731 701 331, po-pá 8-15h! gallusextra@centrum.cz

Tak jako každý rok, tak i letos se při příležitosti 
osvobození naší vlasti konal na místním hřbitově pietní 
akt kladení květin k uctění památky těch, kteří položili 
své životy za to, abychom mohli žít.

Vedle místních občanů, převážně členů KSČM, 
se památce osvoboditelů přijela poklonit delegace Klubu 
českého  pohraničí,  vedená  předsedou  krajské  rady 
Leošem Hamrským.

V těchto květnových dnech uplynulo 68 let od 
okamžiku,  kdy  obyvatelé  našich měst  a  vesnic  mohli 
vyjít do ulic s pocitem naděje, že končí útrapy války a 
okupace území německými vojsky, že se do naší země 
vrací  civilizace,  že  opět  budeme  mít  své  osudy  ve 
vlastních rukách. Tyto pocity byly spojeny s obdivem a 
úctou  k  hrdinství  sovětských  vojáků,  s  bolestí  nad 
životy obětovanými za naši svobodu.

Občanů, pamětníků té doby již mezi námi není 
mnoho.  Přesto  v  květnových  dnech  řada  občanů 
vzpomíná  na  ty,  kteří  za  naši  svobodu  obětovali  to 
nejcenější, svůj život. Před hroby tisíců padlých si tak 
na mnoha místech ČR připomínáme, komu vděčíme za 
svoji  svobodu.  Iniciátorem a  pořadatelem těchto  akcí 
jsou  především  organizace  KSČM,  Česko-Ruského 
přátelství, Kluby českého pohraničí, Svaz bojovníků za 
svobodu,  Kluby levicových žen a  Mírová hnutí.  Nikdy 
nesmíme  zapomenout  na  ty  mladé  hrdiny,  kteří  po 
osvobození  své  vlasti  přinesli  svobodu  i  ostatním 
národům Evropy.
Čest jejich památce!

Václav Prokop, předseda ZO KSČM Raspenava
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Sběr starého papíru

Frýdlantská voda patří stále k nejlevnějším

Reklama

68 let od konce 2. světové války

mailto:gallusextra@centrum.cz


A bylo Jaro, všechno kvetlo … a to je čas, na 
který se těšíme. 

Zimu jsme  s velikou 
slávou  za  doprovodu 
písniček a s metličkami 
v ruce  poslali  po  vodě 
pryč.  Odměnou  nám 
jsou rozkvetlé zahrádky, 
kvetoucí  stromy,  také 
sluníčko, které nás láká 
na  školní  zahradu. 
Konečně můžeme pořád-
ně využít všechny 
průlezky,  houpačky, 

domečky i klouzačku. Po chodníčcích proháníme nové 
koloběžky,  odrážedla  a  traktory.  Ještě  se  těšíme  na 
písek, trampolínu a basketbalový koš.

Vrátím se k tomu, jak jsme oslavili Velikonoce. 
Pavla  Petrnoušková  pro  nás  zorganizovala  nápaditou 
jarní  dílničku.  Měla  perfektně  připravené  balíčky  pro 
děti,  ve kterých bylo vše potřebné k výrobě Kohoutka. 
Stačilo  pouze  dávat  dobrý  pozor  na  postup  a  už  jen 
lepit. 

Tradiční  soutěží  „ O nejkrásnější  velikonoční 
výrobek“ jsme zapojili maminky do tvoření a vyrábění. 
Sešlo  se  nám  mnoho 
výrobků, jeden hezčí než 
druhý.  Jistě  pro  děti 
nebylo  lehké  vybrat  ten 
nej.  Možná  proto  se 
nám  sešly  dva  výrobky 
na  třetím  místě  – 
Velikonoční  miska 
Denisky  Rydzi  a 
Bambulový  zajíček 
Leonky  Stržanovské.  Za 
druhé  místo  byl  oceněn 
Filípek  Chaloupka  a  jeho  Perníkový  dvoreček.  První 
místo  s přehledem  získala  Terezka  Sedláčková  a  její 
Zajíc  v nadživotní  velikosti.  Maminky,  děkujeme  za 
spolupráci.  Co lepšího můžete dětem dát než-li  čas a 
pozornost? 

Navštívila  nás  paní  s interaktivním 
představením  s pejsky.  Seznámila  nás  se  svou  psí 
slečnou, maminkou i babičkou, názorně ukázala, jak se 
chovat  v přítomnosti  cizích  psů.  Děti  už  teď  vědí,  že 
nemají brát pejskům jejich hračku, nesahat jim do jídla 
a podobně. Všechny pejsky jsme si mohli pohladit, dát 
jim povely, pohrát si s nimi. 

30.  dubna  nám  počasí  nepřálo,  proto  jsme 
čarodějnice  pálili  až 
2. května.  Pozvali  jsme 
si na zahradu p. Jiřího 
Kremlíka  se  svou  Cik 
Cak šou. Tento nadaný 
artista,  žonglér  a 
kouzelník nám předvedl 
své  kousky.  Moc  nás 
pobavil  a  naladil  na 
další  program.  Plnění 
různých  úkolů  nám 

potom  šlo  jako  po  másle.  Převlečené  čarodějky  si 
odnesly svou  perníkovou verzi, kterou pro nás upekla 
paní  Jana  Prudičová  a  za  splnění  všech  disciplín  si 
mohly opéct buřtíka od pana Kloučka. Děkujeme našim 
mecenášům,  také  městskému  úřadu  za  dřevo  na 

ohýnek  a  panu 
Tomášovi  Štětinovi  za 
postavení vatry.

Byli  jsme 
pozvaní p. Jehličkovou 
na  oslavu  Dne  matek 
s našimi  nejstaršími 
spoluobčany  – 
důchodci.  Děti  s p. 
učitelkou  Zavřelovou 
zahrály  na  flétničky 
své  nejlepší  písničky  a  s p. učitelkou  Vaníčkovou 
pohádku  O  nezbedných  kůzlátkách.  Sklidily  za  svůj 
výkon  veliký  potlesk  a  za  odměnu  dostaly  dortíka. 
Předaly  „babičkám“  vlastnoručně  vyrobené  dárečky  a 
radost  ze  společně  prožitého  odpoledne  byla  jistě 

oboustranná. 
Oslava  Dne 

matek  s  našimi 
maminkami,  se 
tentokrát  konala 
v tělocvičně  malé 
školy.  Přestože  jsme 
museli  všechno 
převážet  -  od  kulis, 
převleků,  laviček  až 
po  dárečky  pro 
maminky – děkujeme 
pí  učitelkám  z malé 

školy,  p.  Kockové  a  p.  Popovičovi  za  pomoc  při 
stěhování – vše jsme zvládli na jedničku. Moc nás mrzí, 
že někteří  rodiče nedovedou ocenit  snažení svých 
dětí  a  ruší  jejich  vystoupení  svým  povídáním. 
Jakoby si to nemohli povědět později! Navzdory tomu se 
všechna  představení  povedla,  ať  už  to  byly  děti 
s flétničkami,  Berušky  s básničkami  o  květinkách, 
Kuřátka s pohádkou „Co schází  jaru“, Rybičky s písní 
Polámal  se  mraveneček  a  básničkami  pro  maminky, 
nebo  Žabičky  se  svou  pohádkou  „Jak  se  Beruška 
napravila“.  Maminky  plakaly  dojetím.  A  děti?  Ty 
zaslouženě  ochutnávaly  dobroty,  které  nám  hodné 
maminky napekly.

V červnu  nás  čeká  celostátní  výtvarná  soutěž 
Šťastné stáří. Požádali jsme Klub důchodců o pomoc při 
vyhodnocení 1. kola. Moc se na tuto spolupráci těšíme, 
protože to sblíží obě generace. Získáme nové poznatky o 
tom, jak naše děti nahlíží na stáří, jak si ho představují, 
co od něho očekávají.  Napoví  nám, co mají  na svých 
prarodičích nejraději, co s nimi prožívají, nebo by chtěly 
prožívat. Je to důležité pro obě strany. 

Upozornění na uzavření MŠ v letních měsících:
Mateřská  škola  bude  uzavřena  od  pondělí 
22. července do pátku 16. srpna 2013. 
Děkujeme za pochopení. 

Moc DĚKUJEME našim hodným sponzorům, kteří nás 
jakkoli podporují a pomáhají:
Ještědská  stavební  společnost  spol.  s. r. o.,  Nadace 
Syner, Damino CZ s. r. o., Alfa Farský, Knorr Bremse, 
Immobiliengesellschaft,  Jana  Prudičová,  Markéta 
Málková, Pavel Mach, Mirek Rydzi, Pavla Petrnoušková, 
Jaruška Mrňávková,  František Hille,  Petr  Verner,  Jiří 
Melka,  Josef  Lacika,  Marek  Lacika,  Karel  Šubrt, 
potraviny Pacholík, Karel Klouček, Věra Taterová.

Za MŠ přeje krásný letní čas Vendula Davidová
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Jaro v MŠ



6.  4.  2013  se  uskutečnil  dlouho  připravovaný 
odstřel 113 let starého komínu v areálu společnosti NOVUS 
Česko  s.r.o.  Akce,  která  se  nevidí  každý  den,  se  stala 
unikátní z důvodu technologie, kterou byl 59 metrů vysoký 
komín postaven. Kolem pětiset lidí, kteří se do Raspenavy 
sjeli podívat, díky tomu čekal nevšední zážitek. 

Odstřel byl naplánován na 11:00 hodinu místního 
času, ale kolos se podařilo složit k zemi až na potřetí  ve 
12:30. Pyrotechnici použili 5,5 kg perutinu a 36 rozbušek. 
Takový byl záměr, ale tovární komín po prvním výbuchu 
zůstává stát v celé své kráse. Následovalo přidání dalších 
rozbušek,  přihlížející 
lidé se museli 
posunout o dalších 30 
metrů dál. Přišlo nové 
odpočítávání,  výbuch, 
po  kterém  se  komín 
zachvěl,  ale dál zůstal 
jako  přikovaný  na 
místě.  V tuto chvíli  již 
byl  podepřen  pouze 
nepatrnou  stěnou. 

Radostnému  obětí  střelmistrů  předcházelo  přidání  další 
trhaviny  a  třetí  výbuch.  Ani  poté  komín  nespadl.  Až  po 
minutě, kdy začali odstřelovači přemýšlet, kde sehnat další 
trhavinu, se 
odporoučel k zemi. Dle 
vyjádření  střelmistrů 
obsahoval  dutiny, 
které  pohltili  energii 
všech odpadů. 
Událost  se  neobešla 
ani bez bezpečnostních 
hledisek.  Lidé  museli 
stát  v dostatečné 
vzdálenosti  od  místa 
dopadu,  na  dobu 
odstřelu byla v bezprostřední blízkosti uzavřena doprava a 
zároveň byly povolány hasičské jednotky.

Video  a  fotky  z odstřelu  najdete  na  webových 
stránkách  společnosti:  www.novus.cz v sekci 
články/novinky.  

Veronika Vlčková

Letošní jarní  víkendovka Zálesáků s osečenskými 
Zbojníky a libereckou Radovánkou byla ve znamení změny. 
Oddíly  se  totiž  nesešly  na  tradiční  Hubertce,  nýbrž 
v rekreačním  středisku  Jizerky  v  Bílém  Potoce,  které  se 
nachází  pod  známým  skalním  útvarem  Kočičí  kameny. 
Setkání  se  zde  uskutečnilo  ve  dnech  3. až 5.  května.

Sjeli jsme se jako obvykle v pátek večer, kdy se po 
ubytování a večeři konaly seznamovací a další společenské 
hry.  V  sobotu  ráno  jsme vyrazili  na  výlet  k  vodopádům 

Černého  potoka.  Po  cestě  jsme  se  seznamovali  nejen 
s krajinou,  ale  i  s  různými  přírodními  zajímavostmi.  Po 
návratu do tábora jsme se naobědvali, a protože jsme tím 
nabrali nových sil, podnikli jsme ještě stopovanou, jejímž 
cílem byla  Hubertka.  Po  setmění  se  v  okolí  tábora ještě 
konala obligátní stezka odvahy, která je mezi dětmi velice 
oblíbená, ačkoli se některé trochu bojí. V neděli po snídani 
následovaly balení, úklid a návrat k maminkám.

Mgr. J.Černý, vedoucí oddílu

31.  března  letošního  roku  skončil  Mysliveckému 
sdružení  Zátiší  Raspenava  desetiletý  pronájem  honitby, 
kterou  mělo  pronajatou  od  Honebního  společenstva 
Raspenava, jež je tvořeno vlastníky pozemků, na nichž MS 
Zátiší myslivost vykonávalo. Od 1. dubna začalo honební 
společenstvo  provozovat  myslivost  ve  vlastní  režii. 
Neznamená to však, že by majitelé pozemků sami začali 
vykonávat  myslivost.  To  přenechali  tzv. myslivecké 
skupině,  tvořené  převážně  členy  dosavadního  MS  Zátiší, 
kteří byli doplněni o další myslivce, již v honitbě Honebního 

společenstva Raspenava dostali  povolenku k lovu. Výkon 
práva myslivosti v raspenavské honitbě tak již není řízen 
MS  Zátiší,  nýbrž  představiteli  honebního  společenstva, 
jehož  starostou  je  pan  Hubert  Silný,  který  však  není 
myslivcem. Starostou je ale proto, že je vlastníkem největší 
části pozemků honebního společenstva. Další představitelé 
společenstva však již myslivci jsou. Místostarostou je pan 
Jiří Folda a mysliveckým hospodářem pan Harald Altmann. 

Mgr. Jaroslav Černý, člen myslivecké skupiny HS

Po  několika  deštivých  dnech  jsme  se  v  sobotu 
4. května  2013  probudili  do  lepšího  počasí.  Ve  školní 
jídelně  se  od  6,30  hodin  začali  postupně  registrovat 
účastníci  akce  "RASPENAVSKÝ  POCHOD  JIZERKAMI" 
(pořadatelé  Klub českých turistů  Jiskra Raspenava o.s., 
Městský úřad Raspenava a Základní škola v Raspenavě). 
Byly  připraveny trasy 10 km,  25 km,  35 km pro  pěší  a 
45 km pro cyklisty. Jelikož se letos jednalo o 40. ročník, 
byl náš pochod zařazen do významných akcí při příležitosti 
oslav 125 let Klubu českých turistů (KČT). Dostali jsme se 
do  výběru  "200  turistických  akcí"   (logo  uvedeno  na 
propozicích tras) a  "125 let KČT". Při této příležitosti  jsme 
v cíli předávali "Účastnické listy" Největší překvapení však 
bylo  připraveno  nejen  pro  účastníky,  ale  i samotné 
organizátory  pochodu, v  podobě  porcelánových  hrnečků 
s názvem  našeho  pochodu  od  sponzora  pana  Zdeňka 
Šmída (firma "VRATA ŠMÍD"). Touto cestou panu Šmídovi 

srdečně děkujeme. Samozřejmě nemůžeme zapomenout na 
občerstvení,  které  již  tradičně  dostali  všichni  v  cíli. 
Gulášová polévka, jako vždy všem chutnala.  Přípravovala 
se již v pátek a dokončila pak v sobotu ráno. Celkový počet 
účastníků  pochodu  byl 159,  z toho  25  turistů 
z Bischofswerdy(Německo).  Počet  účastníků  na 
jednotlivých  trasách: 10 km - 101, 25 km - 25, 45 cyklo - 
33.  Jako  každý  rok  nás  vždy  potěší,  účast  celých  rodin 
včetně prarodičů s vnoučaty. Děkujeme Městskému úřadu 
a  Základní  škole  v  Raspenavě za  poskytnutí  prostoru  a 
zařízení pro vaření, podávání  občerstvení a pro start a cíl 
pochodu. Další poděkování patří paní Marelové, manželům 
Chvojkovým, a celému odboru KČT Jiskra Raspenava o. s. 
za pomoc a organizaci celé akce. Těšíme se na účast všech 
příznivců našeho pochodu v roce 2014.

Jaroslava Loukotová

Raspenavský zpravodaj 2/2013                     www.raspenava.cz 7

Odstřel 113 let starého komínu v areálu společnosti NOVUS Česko s.r.o.

Zálesáci v Bílém Potoce

Změny u raspenavských myslivců

Raspenavský pochod

http://www.novus.cz/


Nedávno obnovená studánka, kterou najdete nedaleko cesty z Raspenavy do Pekla, 
má pitnou vodu  Podle rozboru Zdravotního ústavu se sídlem v Ústí nad Labem, r. p. Liberec, 
kterou  nechalo  Město  Raspenava  vyhotovit,  vyhovuje  její  voda  požadavkům  vyhlášky  MZ 
č. 252/2004 Sb. v platném znění. Podrobný rozbor vody, naleznete na webových stránkách 
města, nebo je k nahlédnutí na MěÚ u pana L. Gondkovského, nebo v knihovně.

red.

S nástupem  Gallasů  1634  dochází  nejen 
k zastavení  rozkvětu  panství,  spojeného  s Rederny  a 
Albrechtem z Valdštejna, ale dokonce i ke značné jeho 
devastaci.  Bylo  to  proto,  že  se  noví  majitelé  panství 
věnovali více diplomatickým a vojenským službám, než 
hospodářství. O to se starali jejich zámečtí hejtmané, a 
ti  hospodařili  ve  svůj  prospěch.  Někteří  z nich, 
jmenovitě  Karl  Christian  Platz  von  Ehrenthal,  se 
vyznamenali  svou  tyranií.  Nelidské  úřednické 
hospodaření  bránilo  jakémukoliv  právu.  Obyvatelé 
panství nemohli dospět k žádnému blahobytu. Zejména 
postavení  rolnictva  bylo  velmi  špatné.  Ze  svých 
hospodářství získávalo jen tolik, kolik sotva stačilo na 
utišení  jeho  hladu.  Muselo  4-6  dní  v týdnu  bez 
jakéhokoliv  platu  sloužit  (robotovat)  svému  pánu  na 
polích i v lese (za to při dožínkách dostali  dohromady 
3 sudy  piva a svačinu),  platit  desátky a  bylo  obíráno 
i vojskem,  ať  cizím,  či  domácím.  Dokonce  i  mrtvému 
byly sebrány jeho nejlepší šaty a dobytek. Rolníci byli 
uvedeni do naprosté závislosti na své vrchnosti. Neměli 
ani dostatek času na obhospodařování svých usedlostí, 
takže mnohdy padla jejich úroda vniveč. Bez souhlasu 
vrchnosti  nesměli  koupit  ani  prodat  usedlost,  ženit 
a vdávat  se,  vystěhovávat  se  z panství,  dávat  děti  na 
studie apod. Navíc museli platit  i  daně státu. Protože 
vrchnost  měla  i  soudní  pravomoc  (vrchnostenskému 
soudu  předsedal  městský  rychtář-  rozsudek  smrti 
vykonával  frýdlantský  kat,  kterýžto  úřad  vykonávala 
v této  době  rodina  Pietschů,  z níž  jsou  známi  Georg 
Pietsch, jenž zemřel 7. 6. 1670 a jeho syn Hans Georg- 
katové  byli  za  jednotlivé  úkony  odměňováni  podle 
stanoveného sazebníku- trest smrti  byl  vykonáván na 
náměstí),  neměli  si  poddaní  ke komu stěžovat  (pouze 
v kriminálních  případech  byla  možnost  odvolat  se  ke 
kriminální  justici  v Praze).  Existovala  sice  instituce 
krajského  hejtmana,  ale  protože  ten  svou  funkci 
vykonával  bezplatně,  byl  závislý  na  šlechtě,  a  proto 
neměli  poddaní  dovolání  ani  u  něho.  Přesto  hledali 
cesty,  jak  si  pomoci.  Nejprve  to  zkoušeli  s prosbami 
a stížnostmi  na  svou  vrchnost.  Když  neuspěli, 
poslali1679 své vyslance na Zemské místodržitelství do 
Prahy. Kromě bídy si stěžovali i na odebrání práv obcím 
a požadovali jejich navrácení. Vyslanci však byli uvrženi 
do  vězení.  1680  skončilo  toto  selské  povstání 
potrestáním  zúčastněných.  To  byl  počátek  tzv. 
Stelzigova selského hnutí.  Jeho vůdcem byl svobodný 
dolnořasnický kovář Andreas Stelzig. Byla vyslána nová 
deputace, tentokrát k císaři Leopoldu I., který dlel toho 
času v Brandýse n. L. Ten slíbil stížnost řešit. Předal ji 
však  k vyřízení  svým úředníkům,  kteří  s ní  seznámili 
hraběte  Františka  Ferdinanda  Gallase.  Tak  suplika 
dopadla  stejně  jako  ta  předchozí.  1681  byl  uvězněn 
i sám Stelzig. Byl odsouzen k 10 letům nucených prací 
v uherském Raabu (dnes Györ v Maďarsku), odkud se 

mu při  útoku Turků na  tuto  pevnost  podařilo  utéci. 
Vrátil  se do sousední Lužice, odkud tajně docházel za 
rodinou.  Dokonce  se  obrátil  s písemnou  prosbou  na 
samotného hraběte, aby mu trest prominul.  Ten však 
odmítl a Stelzig byl při jedné z návštěv u rodiny v Dolní 
Řasnici dopaden a opět odsouzen k pevnostním pracím 
v Raabu.  Tentokrát  však  bylo  umožněno  jeho  rodině 
odejít  za  ním.  Hrabě  Gallas  se  totiž  obával  možného 
Stelzigova návratu na Frýdlantsko. V Raabu pak zprávy 
o  Stelzigovi  končí.  Samozřejmě,  že  sedláci  na  svého 
vůdce  nezapomněli  a  usilovali  o  jeho  propuštění.  Na 
základě tohoto, ale i dalších selských hnutí v severních 
Čechách,  vydal  císař  patent,  ve  kterém  nařídil 
nepožadovat roboty delší než 3 dny v týdnu. Vrchnosti 
však  toto  nařízení  stejně  nedodržovali.  Byli  v tom 
podporováni i svými fojty a dalšími úředníky. 

Trochu lepší postavení měli měšťané. Pod tímto 
pojmem  se  rozumějí  řemeslničtí  mistři  a  obchodníci, 
popř. lékaři, nikoliv však ostatní obyvatelé města, jako 
např. služebnictvo. Měšťanský stav si chránil privilegia, 
udělená mu především za Redernů. Bránil si je v mnoha 
sporech. Jedním z nich byl spor o právo várečné, který 
byl  1671  rozhodnut  ve prospěch  měšťanů.  

Nyní něco ke stavu panství v r. 1634. Samotný 
zámek s hradem byl oceněn na 2000 zl.  Dále k němu 
patřily 3 dvory, a to zámecký, předlánecký a hajnišťský 
a  3  ovčárny.  Ty  měly  hodnotu  1200  kop  zlatých. 
Vysévaly  470  měřic  ozimé  pšenice  a  žita,  jaří  byl 
dvojnásobek. Třetina polí byla ponechána k pastvě, aby 
si odpočinula. Ve dvorech bylo chováno celkem 7 koní, 
36 tažných volů, 120 dojnic, 80 ks dobytka na porážku, 
1500  ovcí,  30  prasat  a  množství  drůbeže.  K zámku 
patřily i 3 ovocné zahrady, jejichž celková hodnota byla 
500 kop zlatých. Dále byla ještě obora pro vysokou zvěř 
(jelení)  a  pivovar  s veškerým příslušenstvím,  který  na 
1 várku vařil 20 sudů světlého piva, ročně 3000 sudů 
v hodnotě  60  000  kop  zlatých.  Potřebám  pivova-  ru 
sloužily  2  chmelnice  u  zámeckého  dvora.  K pivovaru 
patřilo  37  výčepů  a  krčem,  z toho  9  ve  Frýdlantě, 
5 v Novém Městě p. Sm. a 23 po vesnicích. Mlýnů byly 
4- frýdlantský, předlánecký, mníšecký a v Luhu. Ročně 
semlely 66 měřic pšenice, 37 měřic čistého žita a 384 
měřic krmného obilí v celkové hodnotě více než 11 828 
kop  zlatých.  K zámku patřila  také  1  pila,  která  byla 
ohodnocena  200  kopami  zlatých.  Dále  14  kapřích 
rybníků  se  3  -letou  násadou v počtu  161  kop kaprů 
v hodnotě 1288 kop zlatých. Dalších rybníků bylo 25. 
V nich byla chována násada v počtu 14312 ryb, hlavně 
pstruhů.  Ryby  se  chovaly  také  ve  Smědé,  zvláště 
pstruzi.  Ryby  byly  chovány  i  v 7  potocích,  a  to  ve 
Sloupském,  Libverdském,  Lomnici,  Jeřici,  Olešce, 
Řasnici a Pekelském, ve kterých se rovněž vyskytovali 
především pstruzi. K panství patřila i značná část hor a 
většina lesů na Frýdlantsku, které ročně vynášely 1500 
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až 1800 kop dříví v hodnotě 30 000 kop zlatých. Dále 
k panství  patřily  2  cihelny,  1  vápenka,  1 kamenolom, 
1 hamr (v Raspenavě- jeho roční výnos byl před r. 1631 
8000 kop zlatých), cínové a měděné štoly v Novém Městě 
p.  Sm.  (ročně  vynášely  více  než  1028  kop  zlatých) 
a 1 výrobna  střelného  prachu.  Poddaných  bylo  1075, 
z nich se spřežením 325, bez spřežení 349 a chalupníků 
401. Poddaní, včetně měšťanů, odváděli vrchnosti ročně 
zhruba  55  166  kop  zlatých.  Lénních  rytířů  bylo  15. 
Zemřel- li  lénník bez mužských potomků, připadl jeho 
statek vrchnosti. V ostatních věcech lénníků zůstalo vše 
při  starém,  ať  již  se  jednalo  o  prastaré  svobody, 
soudnictví a regály. Každé léno bylo oceněno na 20 000 
kop zlatých. Zvěř, ať již vysoká, černá (divoká prasata), 
koroptve, zajíci, tetřívci, či další, měla hodnotu 2000 kop 
zlatých.  Výčep vína,  výroba pálenky a plátna a výkrm 
dobytka dávaly vrchnosti ročně z každého léna 100 kop 
zlatých.  

Na  panství  bylo  14  farností,  včetně  lénních 
panství,  se  3  filiálními  kostely,  a  to  Frýdlant,  Krásný 
Les,  Horní  Řasnice,  Jindřichovice,  Ludvíkov,  Hejnice, 
Raspenava,  Mníšek,  Kunratice,  Ves,  Dolní  Oldříš, 
Bulovka,  Arnoltice,  Nové  Město  p.  Sm.,  Dětřichov, 
Andělka a Günttersdorf (snad některá ze zaniklých vsí). 
Kostely byly ohodnoceny na 3100 kop zlatých. Dohled 
nad  celou  duchovní  správou  panství  měl  frýdlantský 
duchovní.  Náboženské  poměry  byly  po  protireformaci, 
prováděné  v letech  1651-  1654,  rozhárané.  Jednak  se 
vlivem  moru  a  exilu  značně  snížil  počet  obyvatel 
a jednak obyvatelé příhraničních obcí i nadále vyznávali 
protestantské  náboženství,  na  jehož  bohoslužby 
docházeli přes hranice (tehdy se nijak zvlášť nestřežily) 
do sousední Lužice. Teprve v poslední čtvrtině 17.st. se 
církevní poměry trochu konsolidovaly. Zvláště proto, že 
vyrostla  nová  generace,  která  již  byla  ovlivněna 
katolickým náboženstvím. Kromě toho už nebyla správa 
všech  farností  v rukou  frýdlantského  děkanství,  nýbrž 
církevní  patron,  kterým  byl  od  počátku  rekatolizace 
majitel panství, nařídil, že každá farnost musí mít svého 
duchovního. Byly zavedeny různé tresty za nedodržování 
katolických  zvyklostí  a  velmi  přísné  pokuty  byly  za 
přecházení hranic za protestantskými bohoslužbami.

Byly nařízeny poutě do Hejnic, které s reformací 
vymizel.  Ty  se  staly  jednou  z hlavních  součástí 
katolického  náboženství  na frýdlantském a libereckém 
panství.  Jejich  význam  byl  podtržen  založením 
hejnického  kláštera  v 90.  letech  17.st.  a  výstavbou 
nového chrámu 1722 - 1725. Vznikala i různá duchovní 
bratrstva.  Koncem  17.  st.  bylo  ve  Frýdlantě  zřízeno 
Růžencové bratrstvo (bylo rozpuštěno vládou, stejně jako 
podobná  sbratření,  1875  a  nahrazeno  Bratrstvem 
činných  bližních  ke  zlepšení  života  chudých).  Tato 
bratrstva se skládala z laiků a pozvolna byla přetvářena 
podle  mnišských  řádů.  Avšak  nebylo  to  nic  nového, 
neboť  bratrstva  existovala  často  již  ve  středověku. 
Vznikala  jako  spolky  ke  společnému plnění  církevních 
povinností  a  cvičení  v  „dobrých  věcech“  v katolickém 
smyslu,  jako  účasti  na  bohoslužbách,  procesích 
a pohřebních  průvodech  po  skonu  členů,  podpoře 
kůrového  zpěvu a  chudých.  Bratrstva  hrála  i  divadla. 
I čistě  světské organizace měly církevní  zvyky.  Byly  to 
např.  střelci  a  ženské  spolky.  Ukazovaly  se  však  i 
negativní  náboženské jevy. Již  okolo pol.  18. st.  se ve 
městě a na Křížovém vrchu v době Masopustu objevovali 
tzv.  duchové  (1775  zcela  zanikli),  odění  v šedých 
kutnách s kapucemi, kteří sebetrýzněním napodobovali 

tzv.  flagelanty,  kteří  i  v našem  kraji  působili  1347, 
a protože  šířili  bludy  (nehledě  na  jejich  krvavé 
sebemučednické  zvyky),  byli  Karlem  IV.  vyhnáni 
ze země.

Celková  cena  frýdlantského  panství  činila  více 
než  275  425  kop  zlatých.Všeobecně  špatnou  situaci 
poddaných zhoršily ještě  30 -tiletá válka a následující 
protireformace.  Během  nich  tudy  protahovaly  domácí 
i nepřátelské oddíly a oboje plenily území. Řádili tu jak 
císařští,  tak Sasové  a  Švédové.  Odehrávaly  se  i  spory 
o víru. Vším tím bylo ničeno nejen ekonomické zázemí 
rodin  poddaných,  ale  byly  zpřetrhávány  i  svazky 
rodinného života.  A to  nejen rabováním a ničením (ze 
zlovůle i při hledání cenností) se strany vojsk (poddaní 
a měšťané přicházeli nejen o majetek, ale byli ohrožováni 
i  na  zdraví-  a  ženy  na  cti-  a  dokonce  na  životech) 
a násilnou  rekatolizací,  při  níž  mnoho  lidí  prchalo  do 
exilu, ale i nástupem mnoha zdravých mužů do vojska. 
To  vše  přinášelo  i  zdražování,  a  tím  pádem  i  bídu 
a nemoci.  Celé  hospodářství  bylo  rozvráceno.  Ještě 
dlouho po válce chyběly kapitál a práce schopné síly pro 
jeho  obnovu.  I  školství  bylo  po  30  -tileté  válce 
v příšerném  stavu.  Zařízení  stávajících  škol  bylo 
mizerné.  Jejich  budovy  byly  často  nejbídnější  chatrče 
v obci,  takže  školní  děti  ne  zřídka  sdílely  společné 
prostory s učitelovou rodinou a jejím dobytkem. Učitelé 
museli  většinou  vykonávat  i  jiné  služby.  Byli  např. 
obecními písaři, varhaníky, hlídači polí  apod. Znalosti, 
potřebné  k vyučování  a  výchově  dětí,  měli  malé.  Vůči 
dětem byli přísní až tvrdí. Vyučovalo se náboženství, na 
které  se  vynakládalo  největší  úsilí,  dále  čtení,  psaní 
a sem tam i počty (ty musely děti platit zvlášť), kteréžto 
předměty byly vyučovány velmi nedostatečně. Docházka 
do školy byla také špatná, neboť děti do školy docházely, 
jen  když  měly  chuť  a  čas,  neboť  musely  rodičům 
pomáhat při zaopatřování  živobytí.  V zimě se učilo jen 
tehdy,  pokud  žáci  přinesli  dříví  na  topení.  Těmto 
smutným  poměrům  učinila  konec  až  Marie  Terezie 
vydáním nových školských zákonů.

Vrchnost se snažila poddané přilákat zpět. Proto 
byly  v letech  1663-  1700  pevně  stanoveny  cechovní 
pořádky všech  řemesel  a  zejména snížena cla  a  dána 
protekce soukenictví  (jeho výrobky byly vyváženy),  aby 
tím  byl  povzbuzen  rozkvět  řemesel.  Přesto  to  však 
nepřineslo žádnému poddanému ulehčení jeho situace, 
neboť daně se ještě zvýšily (vrchnost tím chtěla nahradit 
škody,  které  jí  válečnými  událostmi  vznikly).  Situaci 
zhoršila i morová rána v l. 1679 až 1680, které vznikly 
na  základě  špatné  hospodářské  situace  poddaných, 
která podlomila jejich zdraví. Mor zahubil mnoho set lidí 
téměř  ve  všech  obcích  okresu.  Velké  škody  způsobily 
i povodně,  opakující  se  v l.  1675,  1688,  1702,  1723 
a 1725. Značné zlepšení situace ve výživě obyvatelstva 
přineslo první pěstování brambor 1741. O další zlepšení 
se  pokusila  císařovna  Marie  Terezie  vydáním  zákonů, 
které pozvedaly hospodaření státu a omezovaly libovůli 
šlechty. Avšak 1740 zasáhla i frýdlantské panství válka 
s Pruskem,  která  s krátkým  přerušením  trvala  až  do 
roku 1745 a pak v podobě Sedmileté války se opakovala 
v l.  1756 až  1763.  Pak opět  trvalo  mnoho let,  než  se 
naše území z této pohromy vzpamatovalo.  

Za panování Gallasů vznikly obce Filipka (dnes 
horní  část  Oldřichova  v Hájích),  Filipovka  (dnes  patří 
k Višňové) a Filipov (dnes součást Albrechtic).

Jaroslav Černý, kronikář
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Hlavní myšlenka projektu Tátové vítáni, aneb 
Táta co nejen nosí peníze, vychází z předpokladu, že 
téma slaďování pracovního a rodinného života není jen 
tématem žen, ale i MUŽŮ, a že větší podíl otců na péči 
o děti rozšíří prostor pro profesní seberealizaci  matek. 
Stávající i nastávající otcové si vybírají zaměstnavatele 
a služby s ohledem na způsob, jakým jsou respektovány 

jejich  potřeby  coby  tátů  svých  dětí.  Proto  chceme 
podpořit současné i budoucí tatínky tím, že zavedeme 
unikátní  značku,  jejímž  nositelem  se  stanou 
zaměstnavatelé,  kteří  vycházejí  aktivním tátům vstříc. 
Tato nová sociální značka označuje organizace vstřícné 
k mužům v jejich rodičovské roli. Značka se bude udílet 
na  přelomu  roku  2013  po  celé  České  republice.

Projekt  je  realizován  organizacemi  -  Liga 
otevřených  mužů  o.s.,  Unie  center  pro  rodinu 
a komunitu  ve  spolupráci  s  Fatherhood  Institutem z  
Velké  Británie.  Více  informací  najdete  na  stránkách 

www.ilom.cz, www.uniecenter.cz, 
www.fatherhoodinstitute.com.

Druhý projekt  Na vlastní noze  chce podpořit 
a pomoci  začínajícím  drobným  podnikatelům 
a podnikatelkám.  Jedná  se  poradenský  program 
zaměřený  na  rozjezd  podnikání  sestávající 
z 11 poradenských  modulů,  veškerá  účast  na 
aktivitách je bez finančních nákladů.  Tento projekt 
by  Vám  měl  pomoci  promyslet  si  Váš  vlastní 
podnikatelský  záměr  a  připravit  vše  potřebné  pro 
začátek  podnikání.  Po  celou  dobu  pro  Vás  budou 
připraveni  experti 
a  to  i  po  dobu 
8 měsíců vlastního 
podnikání,  kteří 
s Vámi  mohou 
konzultovat otázky 
v tématech  právo, 
daně,  markentig 
a komunikace.
Co všechno je pro Vás připraveno a pro koho je projekt 
určen se dozvíte na stránkách www.navlastninoze.eu.

Ing. Mirka Kysilková Centrum Mateřídouška o.s.
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Spolupráce MC Mateřídoušky na projektech „Tátové vítáni“ a „Na vlastní noze“.
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Sbor dobrovolných hasičů v Lužci, 
zve dne 3. 8. 2013 

všechny své spoluobčany na oslavy 140. výročí vzniku svého sboru
Program: 

ukázkové námětové cvičení FIRMA NOVUS
průvod městem

ukázka mladých hasičů
soutěž v požárním sposrtu „Lužecký pohár“

Není v naší obci žádné jiné spolkové organizace, která by 
se  tak dlouhou dobu nepřetržitě  podílela na místním životě  a 
ovlivňovala nemalým podílem jeho chod v obci. Přežila všechny 
vnitřní krize, ústrky a někdy i nepochopení společnosti a tak 140 
let své existence je důkazem její životnosti.

Současná  generace  lužeckých  hasičů  navazuje  na  své 
dlouholeté tradice a i drtivá většina dnešních členů našeho sboru 
zasluhuje uznání i obdiv za práci pro sbor i veřejnost, kdy pro 
tuto  činnost  nezištně  obětují část svého volného času.

Při  příležitosti  našeho  výročí  lužečtí  hasiči  děkují 
Městskému  úřadu  v  Raspenavě  za  dlouholetou  morální 
i materiální  pomoc  sboru.  Vážíme  si  také  podpory  a  přízně 
našich  sponzorů,  kteří  nám  umožňují  zlepšovat  naši  činnost 
materiální  i  finanční  pomocí.  Za  to  jim patří  náš  velký  dík  a 
uznání. V závěru chceme vyslovit přání, aby jubileum sboru bylo dalším impulsem pro jeho dobrou činnost a aby 
zdejší veřejnost měla trvalý pocit, že se na hasiče z Lužce, v případě potřeby, může vždy spolehnout.

Sbor dobrovolných hasičů Lužec
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Reklama

140. výročí založení Hasičského sboru v Lužci



Opakované  návštěvy  v  prostoru  cyklotrasy 
v povodí  řeky  Smědé.  Postup  prací  v  katastru  města 
Frýdlant  a  Raspenava.  Dne  17.  5.  2013  pořízena 
fotodokumentace na trase podél řeky Smědé. Jednáno o 
termínech  dokončení  se  starostou  v  Raspenavě. 
Starosta  uvádí  až  srpen,  je  ale  nadějné,  že  práce  na 
opravách V Údolí až k náhonu budou provozuschopné 
do začátku prázdnin. Termín 30. 6. je s otazníkem, ale 
uvidíme.  Všude  na  stavbě  se  pracovalo. 
Odvážní místní sportovci již trasu projíždějí.

LÁVKA  u  náhonu  je  již  dokončená.  Má 
nájezdové plochy a je vyvýšena nad terénem. Zde byla 
původně  dřevěná  lávka  ze  Švýcarska.  Nyní  je  lávka 
celokovová  s betonovou  nosnou  plochou. Pořizovací 
náklady jsou asi  2,5 mil.  Kč a místo je od Frýdlantu 
dostupné  a  pěší  turisté  si  již  chodí  novou 
lávku obhlížet.

STEZKA  -  přístupová  cesta  k  cyklolávce  - 
v místech  u  lávky  byla  původní  cesta  zcela 
odplavena. Též úsek v lukách a břehové nižší části zcela 
odnešeny vodou.

Dnešní stav je ve fázi výstavby nové cesty. Je 
dokončena  část  robustního  podkladu a  připravuje  se 
vrchní vrstva k asfaltování. Dle údajů od stavbařů tu 
vzniká  kvalitní  cyklostezka,  která  bude  vhodná  i  pro 
bruslení. Celý úsek k další lávce bude zhotoven za cca 
5,0  mil.  Kč.  Fortelná  cesta  by  už  odolávala  vodním 
náporům  při  možných  dalších  záplavách.  To  si 
nepřejeme,  ale  je  to  spíš  prevence.  Služby  pro 
turistiku budou významné.

LÁVKA K SILNICI - je již stavebně dokončena. 
Pro provoz zatím uzavřena, ale turisté i přes zákaz již 
přeběhnou  na  druhý  břeh.  Tato  stavba  byla  před 
povodní se středovým pilířem, který povodně přežil. Byl 
ale odbourán a lávka je opět vynešena nad terén a má i 
zpevněné  nosné  břehové  podloží.  Náklady  na  tuto 

stavbu se pohybují kolem 4,0 mil. Kč.
Cyklistické  značení  v celém  popsaném  úseku 

přežilo  jen  asi  ve  3  místech,  ostatní  tabulky  odnesla 
voda.  Je  našim  přáním,  aby  se  stavba  co  nejdříve 
dokončila a začala sloužit veřejnosti. Cyklisté se budou 
snažit  i  o  dokonalé  proznačení  trasy a informovanost 
v místě  i  v  regionu.  Toto  kouzelné  místo  bude  opět 
ozdobou  i  místem  klidu  a  pohody  v  parkovém 
provedení.

SILNICE  -  podél  řeky  ve  směru  na  centrum 
Raspenavy je dnes ve fázi rozpracovanosti. Řada úseků 
je uzavřena. Jen místní autaři se prokličkují  ke svým 
domovům,  cyklisté  berou  kolo  na  záda  či  tlačí  po 
krajnicích. Náklady na stavbu nové silnice vyšplhají na 
15 mil. Kč. Termín je uveden až k podzimu 2013, je ale 
možné,  že  trasa  č.  3016  bude  průjezdná  též  do 
prázdnin.

Nájezd  na  cyklotrasu  od  Frýdlantu  je  stále 
přerušen  a  neprůjezdný  pod  zámkem  a  u  pivovaru. 
Opět je ale možnost využít lávku u tenisu, kde se kolo 
vede po nájezdu pro kočárky. Dál k údolí s náhonem se 
běžně jezdí. Oprava kovové lávky u kempu - 4,9 mil. Kč. 
Ve směru do centra Frýdlantu, ke kostelu či k náměstí 
se  již  dostaneme.  Zde  již  lze  zachytit  zbytky 
cykloznačení,  které  přežilo  tragickou  povodeň.

Dnešní stav řešení dopravy a obnova nábřeží - 
to  jsou  nové  úpravy  a  změny.  Bude  velmi  přínosné 
zpracovat  zcela  novou  koncepci  trasování  cyklotras 
v celém  městě  a  hledat  i klidové  vyvedení  do  okolí. 
Investice přes 30 mil. Kč přináší novou kvalitu pro celý 
region.

Rok  2013  bude  návratem  k  normální  a 
bezpečné cyklodopravě v širším povodí řeky Smědé.

Foto a zápis: Miroslav Těšina 20. 5. 2013 
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Postup prací na obnově cyklotras – 2013 – stav oprav k 30. 5. 2013

Cyklolávka V Údolí Luhová ulice u Lomnického potoka

Cykloztezka V Údolí Lávka z Luhové ul. do Údolí



Za  jednu  z nejméně  podařených  sezon  lze 
rozhodně  hodnotit  tu,  která  právě  skončila.  Konečné 
výsledky znamenají,  pro obě družstva nakonec sestup 
do nižších soutěží.
A-družstvo,     3.     liga,     skupina     C:  

Družstvo začalo nový soutěžní ročník skvěle a 
po pátém kole bylo dokonce na čele tabulky. Pak však 
přišlo zranění jednoho z klíčových hráčů a družstvo se 
začalo  propadat  do  spodních  pater  tabulky.  Ještě 
v předposledním kole mělo šanci na udržení – bohužel 
prohra v Chrudimi a nakonec i ve Staré Pace podepsaly 
našemu  družstvu  definitivní  ortel  –  po  třech  letech 
účinkování ve 3. lize sestup do divize. 

Konečná tabulka 3. ligy – sestupují poslední tři celky:

1. Bižuterie Jablonec n.N 193:131 56 b

2. FK Kolín 195:134 53 

3. Lokomotiva Pardubice 198:137 52 

4. Dvůr Král./Jaroměř 195:154 49 

5. Brázda Vrchlabí 184: 165 47 

6. SKST Liberec C 161:176 44 

7. Kostelec n. Orlicí 166:177 41 

8. Elizza Praha C 158:172 41 

9. Sokol Chrudim 153:192 39 

10.Jiskra Raspenava 145:185 36 

11.Sparta Praha B 131:199 35 

12.Sokol Stará Paka 146:203 35 

Družstvo  odehrálo  převážnou  část  soutěže 
v sestavě:  Masák,  Čeněk  Horák,  Leoš  Horák  a 

Zahradník. Občas zaskočili Jan Drechsler a Suchánek

B-družstvo,     krajská     divize:  
Úloha B-družstva byla, na rozdíl od A-družstva 

od samého začátku jasná – šlo o to, aby se jako nováček 
v této nejvyšší krajské soutěži udržel. Ač všichni hráči 
bojovali na maximum, přeci jen na konci soutěže neměli 
potřebné štěstí  a  nakonec po ročním účinkování  tuto 
soutěž také opouští. Škoda – a stačilo tak málo – získat 
jeden bod navíc!

Družstvo bude hrát v novém soutěžním ročníku 
krajský přebor  1.  třídy  a  v divizi  jej  vystřídá naše  A-
družstvo.

1. KPST Liberec 220:49 66 b 

2. SKST Liberec D 197:137 57 

3. Jiskra Nový Bor B 185:129 51 

4. Bižu Jablonec B 168:136 51 

5. Sokol Semily 190:141 49 

6. Loko Depo Liberec 170:149 44 

7. Loko Česká Lípa 157:156 44 

8. KMST Liberec B 151:185 39 

9. Bižu Jablonec C 123:196 34 

10.SKST Cvikov 103:206 30 

11.Spartak Chrastava 111:205 30 

12.Jiskra Raspenava B 102:208 29 

Družstvo  odehrálo  většinu  zápasů  v sestavě: 
Blažek, Jan Drechsler, Suchánek, Boháč. Střídali Matěj 
Drechsler a Dufek.

Ing. Vladimír Boháč

Požár mobilheimu v Raspenavě 
byl hasičům ohlášen 14. 5. 2013 ve 
23:31 hodin s tím, že jsou už vidět 
plameny.  Operační  důstojník 
vyhlásil poplach čtyřem jednotkám 
(HZS LK PS Raspenava, Raspenava, 
Frýdlant,  Hejnice).  Jak  hasiči  po 
příjezdu  zjistili,  požár  zachvátil 
nejen  mobilní  dům,  ale  také 
nedaleko  postavený  karavan. 

Hasiči provedli v dýchací technice průzkum, zda se uvnitř 
někdo nenachází, ale nikoho neobjevili. Z objektu vynesli 
dvě  desetikilogramové  PB  lahve  a  jednu 
dvoukilogramovou.  Požár  se  podařilo  lokalizovat  za 
necelou půlhodinu, poté probíhaly dohašovací práce. Na 
místě proběhlo došetření za účasti HZS LK a PČR. Škoda 
na  mobilním  domě  i  karavanu  byla  po  dohodě 
s majitelem vyčíslena na 500 000 Kč.

Por. Mgr. Zdenka Štrauchová, tisková mluvčí HZS LK
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Nepovedená sezona stolních tenistů

Hasiči likvidovali požár mobilního domu v Raspenavě 



Ve dnech 1. až 3. června 2013 se opět na území 
našeho  města  bojovalo  s  "velkou  vodou".  Počasí  nám 
nepřálo  a tak vlivem vydatných srážek došlo  v těchto 
dnech  ke  zvýšení  hladiny  na  toku  řeky  Smědé  i na 
přilehlých potocích.  Členové  povodňové  komise  města 
ve spolupráci s městskými hasiči zahájili monitorování 
situace  v  sobotu  po  deváté  hodině  večerní.  Již 
v jedenáct  hodin  večer  bylo  konstatováno  dosažení 
1. stupeň PA na toku Smědé na území našeho města. 
V praxi toto znamená potřebu povodňové bdělosti, tedy 
nutnost sledovat vývoj na toku a sdělovací prostředky. 
Probíhal tedy trvalý monitoring, příprava pytlů s pískem 
a  dále  došlo  k odstranění  překážky  na  vodním  toku 
v Příčné ulici.  

V  neděli  dopoledne  hasiči  zavezli  na  žádost 
občanů  pytle  s pískem  k celkem  10  objektům  a  do 
nočních hodin zasahovali společně s HZS Linbereckého 
kraje  stanicí  Raspenava  na  území  svého  města  u 
čerpání vody ze zaplavených sklepů. 2. stupeň PA byl 
vyhlášen  krátce  po  čtvrté  hodině  odpolední.  Část 
jednotky byla vyslána k pomoci do obce Višňová,  kde 
byla situace o poznání horší a voda zde vystoupala až 
na 286 výškových centimetrů na vodočtu v Předáncích 
a  část  vyjela  odpoledne  do  města  Hejnice,  kde 
zasahovala  společně  s HZS  Libereckého  kraje  stanicí 
Raspenava a domácí jednotkou na ulici Petra Bezruče. 
Na noc došlo k mírnému poklesu vodní hladiny a tak 

byl  2.  stupeň  PA  krátce  před  půlnocí  odvolán.  
V pondělí probíhal dále nepřetržitý monitoring a 

vzhledem  dešti  došlo  opět  na  osmou  hodinu  ranní 
k vyhlášení  2.  stupně  PA,  protipovodňové  práce 
pokračovaly a hasiči tak opět celé dopoledně čerpali a 
pytlovali a poskytovali pomoc na žádost občanů našeho 
města. K žádanému poklesu vodní hladiny došlo v půl 
druhé  odpoledne.  I  dále  se  dá  očekávat  do  snížení 
hladiny  na  vodních  tocích  lokální  čerpání  sklepů, 
případně studen. 

plk. Mgr. Josef Málek 
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Velká voda v Raspenavě

Od velkého mostu po proudu

Nábřeží po proudu

Od NOVUSu po proudu
Od NOVUSu, fa. BWS

Ul. Jabloňová + Nábřeží u viaduktu
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Diakonie Broumov
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Hejnická Mateřídouška zve
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